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Krščanske vrednote: civilizacijsko vprašanje 

mag. Metod 
Pirih, 

koprski 
škof 

Ob prebiranju anketnih vprašanj se mi je naj
prej pojavilo vprašanj, kaj pod pojmom Cerkve 
sploh pojmujemo. Nekdo bi pri odgovorih na vpra
šanja imel pred očmi predstavo, da je Cerkev le 
cerkvena hierarhija s papežem in škofi na čelu. 
Drugi bo imel pod pojmom Cerkve pred očmi vse 
tiste, ki verujejo v Kristusa in so z zakramentom 
včlenjeni v Kristusa, teološko izobražen človek pa 

bo vedel, da je zadnji koncil Cerkev najrajši opisoval kot »potujoče božje 
ljudstvo« ali kot »Kristusovo skrivnostno telo«. Pri odgovorih na vprašanja 
bom imel pred očmi koncilsko podobo Cerkve, 

ad 1. 
Po vojni smo bili verni zapostavljeni na vseh področjih. Ne le v politiki! 

Tudi v kulturi, gospodarstvu, šolstvu, sredstvih družbenega obveščanja so 
bile verske vrednote pogosto prikazane kot nekaj preživelega in škodlji
vega. Tega stanja še nismo popolnoma presegli. Nekateri so šokirani, če se 
o verskih dejstvih skuša zdaj normalno in objektivno govoriti. Vsem se zdi 
normalno, da RTV nameni precej prostora in časa za šport. Če pa posveti 
nekaj minut kakšni verski slovesnosti ali verskemu vprašanju, nekateri že 
govorijo o klerikalizmu, o posiljevanju ljudi z vero, o prevladi Cerkve nad 
javnim mnenjem. Verjetno bo potrebno še precej časa, da bomo verska 
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dejstva sprejemali popolnoma normalno kot sestavni del družbenega življe
nja. Desetletna indoktrinacija se ne more preseči na hitro. 

Verni so bili doslej porinjeni na rob političnih dogajanj. Upam, da se 
bodo zdaj enakopravno vključili v družbeno življenje in prevzeli svoj del 
odgovornosti, in to v raznih političnih strankah in drugih družbenih struktu
rah. To je gotovo velik premik v naši družbi. Nikakor pa ni to znamenje, da 
postaja Cerkev glavna politična usmerjevalna sila. Tega ne želi niti cerkvena 
hierarhija niti verniki, ki so vključeni v razne stranke. 

ad2. 
Ob pogledu na sodobno Evropo se mi ne poraja vprašanje, ali je 

končano obdobje evropske krščanske civilizacije, ampak: Ali bo evropska 
civilizacija sploh preživela? Ali ni sedaj v Evropi podoben položaj, kot je bil 
ob zatonu rimske civilizacije v obdobju preseljevanja narodov. Mislim, daje 
rešitev za evropsko civilizacijo, da se spet vrne h krščanskim vrednotam, 
k svojim koreninam. V Sloveniji je danes moderno govoriti o Evropi. 
Vendar je to govorjenje lahko zelo plehko. Najprej je treba odgovoriti na 
vprašanje, kakšno Evropo imamo pred očmi. Nič me ne mika posnemati 
»tisto Evropo«, ki vse gleda skozi dobiček, ki življenje gleda le skozi 
količino ne pa tudi kakovost, ki je ne zanima, kaj je resnica in kaj je dobro, 
ampak le kaj je koristno in prijetno. Če pa imamo pred očmi demokratično 
tradicijo Evrope, ki korenini v evangeliju, potem je nujno, da se spet 
vrnemo v Evropo. V tem stoletju sta se prav v Evropi dogajala dva silovita 
poskusa, da bi se odtrgali od krščanskih temeljev in da bi gradili novo 
družbo brez Boga. To je bil model arijskega nadčloveka in marksističnega 
razrednega človeka. Oba sta propadla. Sedanji porast nekonfesionalne reli
gioznosti je pravzaprav vdor potrošniškega pojmovanja vere. Na bazarju 
religij naj si vsak vzame tisto, kar mu prija. 

Vse, kar sem rekel o Evropi, velja tudi za Slovenijo. Ne gre za 
rekatolizacijo Slovenije. Če bo hotela biti Cerkev zvesta svojemu ustanovi
telju Jezusu Kristusu, potem se bo morala truditi, da bo tudi na Slovenskem 
kvas in sol s svojo navzočnostjo in svojim delovanjem. Tudi Slovenija bo 
morala živeti iz krščanskih vrednot, če bo hotela živeti. Vprašanje vrednot 
pa je veliko širše, kot vprašanje organizirane strukture Cerkve. 

ad3. 
Če vzamemo ideologijo kot sistem idej, kategorij in vrednot kakega 

svetovnega nazora, potem moram poudariti, da je krščanstvo veliko več kot 
le ideologija. Kristjan je tisti, ki ima oseben odnos do osebe Jezusa Kri
stusa. Cerkev je občestvo tistih, ki so povezani s Kristusom. Vera je prija
teljstvo z Bogom, ne le neko priznavanje sistematično organiziranih idej. 
Cerkev ne more med ljudmi delati anket in na podlagi statističnih podatkov 
prilagajati svoj nauk in svojo prakso. Cerkev se lahko le vedno bolj poglab
lja v Jezusov nauk in na tej podlagi išče najboljše odgovore in možnosti pri 
delovanju v vedno spreminjajočih se okoliščinah. S tega vidika je treba 
gledati tudi na razne spremembe v Cerkvi. Prav gotovo se je zavest o dosto
janstvu in vrednosti človekove osebnosti v Cerkvi v zadnjih desetletjih še 
bolj razvila, čeprav je bila v njej vedno navzoča. Verujemo, da je Bog naš 
Oče, torej smo vsi ljudje med seboj bratje. Tu je temelj našega pojmovanja 
človekovega dostojanstva, človekovega bratstva, človekove svobode, ena
kopravnosti in odgovornosti. Ideje francoske revolucije - svoboda, ena
kost, bratstvo - so le jedrnat povzetek evangeljskega pojmovanja človeka. 
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Temu povzetku je treba dodati še odgovornost pred Bogom. Sicer se 
svoboda, enakost in bratstvo lahko tudi zlorabljajo. Ob vsem povedanem je 
jasno, da se mora Cerkev vedno demokratizirati, tudi Cerkev na Sloven
skem, toda ob veliki poslušnosti Bogu. Sicer je beseda »demokracija« le 
prazna lupina. 

ad4. 
Popolnoma se strinjam, da je klerikalizem treba črtati iz slovenskega 

besednjaka. S tem izrazom opletajo mnogi, ne da bi ga sploh pravilno 
uporabljali. 

To vprašanje nakazuje politizacijo Cerkve v zadnjem času. Pri tem 
omenjate sindikalni boj in stavko delavcev. Kdo so delavci? Verni in 
neverni! Člani Cerkve in tisti, ki niso njeni člani. V sindikalna prizadevanja 
so vključeni ljudje zelo različnih prepričanj. Prizadevanja za pravičnejšo 
družbo se tičejo našega vrednostnega sistema, naše morale. Kristjan pri 
prizadevanjih ne more stati ob strani in si umiti roke, češ: naj se s tem 
ukvarjajo drugi. Če piše verski tisk o tem, kdaj je stavka upravičena in kdaj 
ne, kdaj ima stavka politične in kdaj ekonomske nagibe, to še ni politizacija 
Cerkve. To je le vzgoja vernikov, da lahko zavzemajo trezna, utemeljena in 
moralno podprta stališča do raznih družbenih pojavov. Cerkev ni zvesta 
nauku Jezusa Kristusa, če ne dela za pravičnejšo družbo, v kateri se je treba 
ukvarjati tudi s čisto konkretnimi zadevami. In če versko časopisje o tem 
piše, le izpolnjuje svoje poslanstvo. 

ad5. 
Res je v našem družbenem življenju še precej nestrpnosti. Nismo se še 

razvili v družbo, ki je dovolj strpna in ki se zna o spornih zadevah pogovar
jati strpno, spoštljivo in z močjo argumentov. Potreben bo dolgotrajen 
proces, dolgotrajna rast. Človek se ne da spremeniti čez noč ali pa v nekaj 
letih. Toda če hočemo biti res demokratična družba, zakaj ne bi imeli 
nekateri kristjani pravico ustanoviti tudi svoje stranke? Seveda ne zato, da 
bi zastopali interese kakšne hierarhije, ampak da bi skušali po svojih močeh 
in sposobnostih demokratično uveljavljati krščanske vrednote. Drugi krist
jani pa bodo menili, da se lahko za te vrednote zavzemajo tudi v okviru 
drugih strank, ki imajo take programe, da so sprejemljivi tudi za verne. 
V demokratičnih družbah mora to biti samoumevno. Cerkvena hierarhija 
ne more vernim ukazovati, kako naj se strankarsko vedejo. Bistveno je 
vprašanje vrednot, ki jih kakšna stranka zastopa. Krščanska demokracija 
nima nobenega monopola nad resnico in cerkvena hierarhija nobenega 
monopola nad krščansko demokracijo. 

ad6. 
To, kar smo imeli doslej, ni bila ločitev Cerkve od države, ampak 

poskus izločitve Cerkve iz družbe, poskus zapiranja verskega življenja 
v zakristije in med cerkvene zidove, brez vpliva na zasebno in javno živ
ljenje 

Če pod ločitev Cerkve od države razumemo, da cerkvena hierarhija 
nima nobenih privilegijev, da so verni enakopravni nevernim in da zaradi 
vere ali nevere nimajo pred drugimi nobenih prednosti, da cerkvena hierar
hija nima pravice neposredno se vtikati v politiko v ožjem pomenu besede, 
potem sem za tako ločitev Cerkve od države. Prvenstvena naloga Cerkve je, 
da nadaljuje Kristusovo delo, da ljudi usmerja k Bogu. Zato potrebuje 
svobodo, ne privilegijev. 
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ad7. 
Cerkev ima dvatisočletno zgodovino in prav tako dolgo obdobje 

dela na področju vzgoje, kulture in šolstva. V celoti ni Cerkev nikoli skušala 
brisati zgodovinskega spomina. Odnos Cerkve do vzgoje, šolstva in kulture 
je bil vedno dvosmeren. Bila so obdobja napetosti in sodelovanja, sporov in 
medsebojnega oplajanja. Vendar, če nepristranski opazovalec potegne črto 
pod teh 2000 let, je izkupiček tudi na področju kulture in vzgoje močno 
pozitiven. Isto velja za slovenski narod. Če bi se odpovedali vsemu, kar je 
krščanstvo dalo našemu narodu na teh področjih, bi bili drevo brez korenin. 

Kadar se je cerkvena hierarhija spuščala preveč v konkretne podrobno
sti vzgoje in kulture, je delala tudi napake. Toda evangeljske vrednote, 
s katerimi je Cerkev prepojila razna področja človeškega življenja, so bile 
bistven navdih tudi vzgoji, kulturi in šolstvu. Cerkev se bo tudi danes 
trudila posredovati tiste vrednote, ki lahko obogatijo vzgojo, izobraževanje 
in kulturo. Menim, da je eden od vzrokov krize na področju šolstva tudi 
dolgotrajen povojni poskus brisati vse, kar je krščansko. Potreben bo večji 
poudarek na dobri vzgoji, ne le na izobraževanju. Cerkev je v okviru 
kateheze vsa povojna leta za ceno ogromnih žrtev vzgajala otroke, mlade in 
odrasle. To je bil njen velik prispevek k polaganju temeljev sedanje demo
kratične družbe. V tej smeri si bo prizadevala še naprej. 

ad8. 
Cerkvena institucija ni uniformirana ustanova. Prav zaradi evangelj-

skega nauka o svobodi in dostojanstvu vsakega človeka je v okviru Cerkve 
veliko raznih duhovnih gibanj, redov. V okviru Cerkve verniki izražajo 
različna politična prepričanja, različna mnenja o gospodarskih ureditvah, 
različne estetske smeri. V okviru Cerkve se krešejo tudi različne filozofske 
smeri. Zato ni mogoče govoriti o enotni politični tendenci cerkvene institu
cije. 

ad9. 
Ne strinjam se s trditvijo, da se opažajo poskusi, da bi Cerkev izkoreni

nila teologijo osvoboditve. Res pa je, da je bilo precej opozoril, da se mora 
človekova osvoboditev pojmovati v celoti in ne le parcialno. Ni dovolj 
človeka osvoboditi le ekonomsko. Ni dovolj spremeniti le strukture. Člove
kovo osvoboditev je treba začeti v srcu, vesti, mišljenju. Iz te osvoboditve 
potem izvirajo tudi spremembe raznih krivičnih družbenih struktur. Teolo
gija osvoboditve se je v nekaterih variantah preveč naslanjala na marksi
stično miselnost, ki se je v praksi izkazala za nezadostno. 

Cerkev se opira na evangelij in ne more pristati na tista politična 
gibanja, ki za dosego svojih ciljev zagovarjajo revolucijo v smislu nasilja, 
diktature enega razreda nad drugim, ene rase nad drugo, ene stranke nad 
drugo... 

ad 10. 
Poenostavljeno je trditi, da je imela uradna Cerkev negativen odnos do 

krščanskega socializma. Kar pomislimo na škofa Jegliča in njegovo podporo 
Kreku. V času, ko je deloval Edvard Kocbek, je bila uradna Cerkev pa tudi 
veliko vernih pod vtisom grozot stalinizma. Slovenska javnost je bila kar 
dobro seznanjena z vsem, kar je stalinizem počel. Zato je psihološko razum
ljivo, da je postal mnogim sumljiv vsakršen socializem, tudi Kocbekov 
krščanski socializem. V njem so nekateri gledali trojanskega konja, ki bo 
pripomogel k zmagi stalinizma tudi pri nas. Vrednote pravičnosti, medse-
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bojne solidarnosti, enakopravnosti, medsebojnega služenja so bistvene 
evangeljske vrednote, ki jih je Cerkev ohranila za ceno velikih naporov. 
Z njimi je razjedla sužnjelastništvo. V času fevdalizma je ščitila najrevnejše 
pred samodrštvom plemičev. V kapitalizmu in kasneje v stalinizmu je s svo
jim pasivnim odporom in reševanjem konkretnih človeških problemov laj
šala stanje. V vsakem družbenem sistemu Cerkvi lahko očitamo, da je bila 
premalo energična, preveč počasna, omahljiva. Toda hkrati je treba priz
nati, da je v svojem jedru ohranila evangelij z vsemi vrednotami. 

Evangelij je preveč bogat, da bi ga bilo mogoče ukalupiti v kako čisto 
določeno družbeno prakso. Tega današnja Cerkev niti ne poskuša. Naloga 
kristjanov je, da po svojih najboljših močeh pripomorejo k razvoju družbe
nega, kulturnega, političnega, gospodarskega življenja. Naravno je, da bo tu 
prihajalo med samimi kristjani do različnih mnenj, kako to narediti. Glede 
tega je v Cerkvi velik pluralizem. Kolikor je meni znano, se cerkveno 
vodstvo ni vtikalo v notranje zadeve gibanja 2000, niti v SKSG, niti 
v zadeve SKD. 

ad 11. 
Če hočemo ostati zvesti Kristusu, si vlogo Cerkve ne morem drugače 

predstavljati, kot si jo je predstavljal njen ustanovitelj. Cerkev se mora tudi 
danes v moderni družbi truditi, da bo kvas, sol, luč, ki sveti na svetilniku. 
To so Jezusove podobe z evangelija in zelo dobro pristajajo tudi civilni, 
pluralni in religiozno heterogeni družbi. 

Krščanska praksa bo morala biti uravnotežena. Prečiščevati se bo 
morala na intimni sferi, ker se bo stalno soočala tudi z drugačno prakso. 
Nevsiljivo bo morala biti navzoča tudi prek javnega delovanja kristjanov 
v javnem in političnem življenju. Poudarjam besedo nevsiljivo, kar pa ne 
pomeni sramežljivo. Včasih lahko tudi javne manifestacije pripomorejo 
k učinkovitemu oznanjevanju evangelija. Tudi Jezus je večkrat govoril mno
žicam. Seveda pa mora biti vsaka javna manifestacija v službi oznanjevanja 
božje besede. 

ad 12. 
Jezus je delal čudeže. Verni verjamemo, da Bog lahko naredi čudeže. 

Čudeži se tudi danes dogajajo in imajo isti namen, kot so jih imeli v Jezuso
vem času, da bi podkrepili našo vero v Boga. Seveda ni vse čudež, kar 
imajo ljudje za čudež. Cerkev ima silno stroga merila, da kak pojav prizna 
kot čudež. Ali je nastop patra Tardifa v Ljubljani povezan s parapsiholo
škimi pojavi ali ne, naj odgovori znanost. To, kar je govoril, je bilo v skladu 
z evangeljskim sporočilom. Ali pa so bila kakšna resnična ozdravljanja ali 
ne, naj ugotovi medicina. Cerkev se ne bori za medijsko utrditev svojih 
pozicij, ima pa pravico do medijev, da bi lahko tudi tako posredovala 
javnosti evangeljske vrednote. 

ad 13. 
Drugi vatikanski koncil pojmuje Cerkev kot potujoče božje ljudstvo. 

Cerkev je stalno na potovanju, vedno v procesu spreminjanja. Evangelij to 
imenuje stalen proces spreobrnjenja. Ta proces spreobrnjenja je bil v neka
terih zgodovinskih obdobjih počasen. Včasih je skoraj zastal. Takemu 
obdobju pa je navadno sledilo obdobje hitrih sprememb, korenitejšega 
očiščenja Cerkve raznih zgodovinsko pogojenih navlak. Tak korenit proces 
doživlja Cerkev pri nas po drugi svetovni vojni, in sicer iz dveh vzrokov. 
Prvi je bil soočenje s stalinizmom v svoji začetni trdi varianti in kasnejši 
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mehki različici. Drugi vzrok pa je bil drugi vatikanski koncil. Prav glede 
uresničevanja napotkov zadnjega koncila je pred nami še veliko nalog. 
Tukaj nismo še niti na pol poti. Koncili so se v Cerkvi uresničevali stoletja. 
Zato se bo Cerkev tudi v novonastajajoči demokraciji morala vedno znova 
vračati k svojim virom, to je k božji besedi, pa tudi k smernicam drugega 
vatikanskega koncila, ki so v bistvu branje evangelija z očmi dvajsetega 
stoletja. 


